

# 中国高等学校高研院联盟章程

## Charter for China Network of Institutes for Advanced Studies (IAS)

中国目前正处在深化改革和创新驱动的关键时期，高等（或级）研究院（以下简称“高研院”）作为高等院校科研体制改革的一个重要抓手，推动了高等教育事业的发展。为了进一步做好高研院的工作，交流和分享彼此经验，创建中国高校的高研院联谊组织，特倡议成立中国高校高研院联盟（以下简称“联盟”）。为此，制定本章程。

China is currently in a critical period of deepening the drive for reform and innovation. Institutes for Advanced Studies (or Research) (hereafter called IAS) constitute an important starting point for the reform of scientific research at higher education institutions. In order to further improve the work of such Advanced Research Institutes, allow them to exchange and share experiences in a network, we proposal to establish China Network of Institutes for Advanced Studies (hereafter referred to as CN-IAS). This charter is herewith composed to suit this purpose.

### 第一章 总 则

- 第一条 联盟是一个由中国高等学校高研院基于自愿而组成的学术性、非盈利的学术共同体。
- 第二条 联盟的宗旨是建构学术交流的网络，分享各高研院的经验，推动中国高校高研院事业的发展。
- 第三条 联盟中文名称是“中国高等学校高研院联盟”，英文名称是 China Network of Institutes for Advanced Studies（简称 CN-IAS）。

### Chapter 1: General

- Article 1: The CN-IAS is a community that is constituted by voluntary and non-profit academic institutions.
- Article 2: The purpose of the CN-IAS is to construct a network of academic exchange, share research experience, and promote the development of institutions of higher education in China.
- Article 3: The Chinese name of the Network is “中国高等学校高研院联盟” and the English name is the “China Network of Institutes for Advanced Studies” (shortened to CN-IAS).

### 第二章 组 织

- 第四条 联盟由中国高校各高研院作为会员单位组成，成员一般为部属高校或省属重点高校。（第四次全体会议决议修改）
- 第五条 首批参与发起单位为联盟创始会员。
- 第六条 联盟成立后愿意加入联盟的其他高研院，须提交入盟申请，经现有会员投票，半数同意通过后方可成为正式会员。
- 第七条 联盟会长任职采取单位轮值形式，每年由一校的高研院院长担任，其所在高研院为当年会长单位。
- 第八条 联盟秘书设立秘书处，负责协调联盟有关工作，联络国际和台港澳事务。（第三次全体会议决议修改）

第九条 联盟施行联络员制度，各成员单位指派专人担任联络员，协助联络组织工作。（第四次会议决议修改）

## Chapter II: Organization

Article 4: The CN-IAS is made up of the high-level institutes of top Chinese universities affiliated to the Ministry of Education or leading provincial universities (Revised during the fourth plenary meeting in 2018).

Article 5: The first group of participating organizations shall be known as the founding members of the CN-IAS.

Article 6: Other IASs that are willing to join the Network must submit a membership application. After the existing members vote, half of them must be in agreement for the new members to join.

Article 7: The position of the Network's president shall rotate annually. Every year the Director of the steering IAS for the year shall hold the post of President for the CN-IAS.

Article 8: A Secretariat shall be established to coordinate all of the Network's relevant work and serve as a liaison for international groups as well as those in the regions of Taiwan, Hong Kong, and Macao. (Revised during the third meeting)

Article 9: The Network shall implement a system in which each associated IAS assigns a person to act as a liaison and assist the work of the Secretariat of the CN-IAS. (Revised during the fourth meeting)

## 第三章 职 能

第十条 联盟轮值会长单位，每年组织一次“高研院院长联席会议”，交流各自经验，共商发展大计，研讨相关工作。

第十一条 联盟根据情况，在一些会员单位组织相关专题学术或工作会议，由各会员单位派员参加。

第十二条 建立双边或多边的交流计划，采取形式多样的方式，加强各会员单位之间、各单位学者之间的学术交流。

第十三条 与国际上的相关组织保持联系，并参与国际上高研院的相关会议和活动。

## Article III: Roles

Article 10: The rotating president of the Network shall organize the annual "IAS Directors' Meeting" in order to exchange experiences, share development plans, and discuss related work.

Article 11: The CN-IAS shall organize relevant specialized workshop or conferences according to academic or social circumstances and dispatch members to participate.

Article 12: The Network shall establish bilateral or multilateral exchange programs and adopt various measures to strengthen academic exchanges between scholars of member IASs.

Article 13: The Network shall keep in touch with relevant international organizations and participate in the meetings and activities of the international organizations for advanced studies.

## 第四章 学术活动

第十四条 建立联盟学术信息共享机制，各会员单位的主页设立其他高研院主页的链接，刊发兄弟会员单位的学术活动信息。条件成熟时，设立联盟主页。每年对外发布各高研院的年度工作情况。

各会员单位间每年交换各自的院刊、论文集、学者著作等出版物。

第十五条 建构联盟学术合作通道，各会员单位组织的专题学术会议，可邀请其他会员单位参加，或设立合作研究课题，组织跨校的跨学科研究团队，努力形成合作共赢局面。

第十六条 开展高研院巡回演讲活动，每年在“年度高研院院长联席会议”上，选出一至两个会员单位，各选派一位“联盟年度交流大使”，巡回在各会员单位做一次主题演讲，并与这些单位的学者做学术交流。

第十七条 协调国际化学术交流，各成员单位及时通报所邀国外著名学者来华活动情况，其他成员单位可积极参与邀请，开展巡回交流访问，最大限度地共享这些引智资源。

第十八条 设立互派访问学者计划，成员单位可根据情况签订互访学者协议，接纳对方访问学者，并向对方派出访问学者。

第十九条 探索其他合作模式，发展不同形式的合作项目，共同举办学术会议，组织高研院片区活动，联合出版学术著作，共同申报国际和国内的重大课题等。

#### Chapter IV: Academic Activities

Article 14: The Network shall establish a networking platform for sharing academic information. The homepage of each member institute shall establish a link to the homepage of other members and publish information of the academic activities of its fellow members. When the conditions are appropriate, the CN-IAS's own homepage shall be set up. The work of the CN-IAS and all members shall be released annually. Each member shall exchange its own annual book, proceedings, and other such publications by their scholars every year.

Article 15: The CN-IAS shall establish a channel for academic cooperation. Each member may organize specialized academic conferences, invite faculty of other members to participate, or set up research projects and organize interdisciplinary research teams across schools. All members are strongly encouraged to diligently construct mutually beneficial work scenarios.

Article 16: The CN-IAS shall launch touring academic activities among the members. Every year during the annual directors' meeting, one or two institutes shall be selected and one "CN-IAS Annual Exchange Ambassador" shall be sent from each selected institute to lecture at the other member institutes. In touring the member units, a keynote speech shall be delivered and there shall be academic exchanges between the visiting "Ambassador" and scholars of the host institutes.

Article 17: When coordinating international exchanges, all member units shall promptly provide notice when notable foreign scholars visit. Other member units may actively participate in these invited activities, conduct joint tours, and maximize the benefit of exchange of these intellectual resources.

Article 18: The Network shall establish a "CN-IAS Visiting Scholar Program". Members may sign an agreement promising mutual visits, accepting visiting scholars, and sending scholars to other institutes.

Article 19: The CN-IAS shall explore models for cooperation, develop different cooperation projects, jointly host academic conferences, organize various local activities to be joined by other members, jointly publish academic works, and jointly apply for major international and domestic research projects.

本章程由每年举行的高研院联席会议负责解释和修改。

This charter shall be explicated and revised during the annual meeting of CN-IAS.

联盟成员单位：（共 15 家，以加入先后及首字拼音排序）

- 1、北京大学高等人文研究院
- 2、北京航空航天大学人文与社会科学高等研究院
- 3、重庆大学人文社会科学高等研究院
- 4、复旦大学社会科学高等研究院
- 5、华东师范大学思勉人文高等研究院
- 6、华中师范大学人文社会科学高等研究院 7、南京大学人文社会科学高级研究院
- 8、清华大学人文与社会科学高等研究所
- 9、上海交通大学人文艺术研究院
- 10、武汉大学人文社会科学研究院
- 11、中山大学人文高等研究院

---

12、北京大学人文社会科学研究院 （2016 年 10 月，第二届联盟会议通过）

13、浙江大学人文高等研究院 （2016 年 10 月，第二届联盟会议通过）

---

14、陕西师范大学人文社会科学高等研究院 （2017 年 11 月，第三届联盟会议通过）

---

15、河南大学高等人文研究院（2018 年 12 月，第四届联盟会议提议，函议表决通过）

中国高校高研院联盟

2018 年 12 月

The Network's Member Unites (15 in total organized from first to last in alphabetical order by *pinyin*)

1. Beijing University Institute of Advanced Humanities
2. Institute of Advanced Studies in Humanities and Social Sciences, Beihang University
3. Institute of Humanities and Social Sciences, Chongqing University
4. Institute of Advanced Studies in Social Sciences, Fudan University
5. Institute of Advanced Studies in Humanities, East China Normal University
6. Institute of Humanities and Social Sciences, Central China Normal University
7. Institute of Humanities and Social Sciences, Nanjing University
8. Institute of Advanced Studies in Humanities and Social Sciences, Qinghua University
9. Shanghai Jiaotong University Institute of Humanities and Art
10. Wuhan University Humanities and Social Sciences Research Institute
11. Institute of Humanities, Sun Yat-Sen University

---

12. Peking University Institute of Humanities and Social Sciences (October 2016, the Network's second meeting)

13. Institute of Humanities and Higher Studies, Zhejiang University (October 2016, the Network's second meeting)

---

14. Institute of Advanced Studies in Humanities and Social Sciences, Shaanxi Normal University

(November 2017, the Network's third meeting)

---

15. Institute of Advanced Humanities, Henan University (December 2018, proposed by the fourth Network meeting and passed by vote)

China Network of Institutes for Advanced Studies  
December 2018

Translated by Cong Cong (Deputy Director of Nanjing IAS)